
6 HAZAI TÜKÖR PÉNTEK, 1998. MÁJ. 15. 

Hol, mennyi? 
• DM-információ 

A kristálycukor fogyasz-
tói ára körülbelül egy hónap-
pal ezelőtt emelkedett, s az 
idén várhatóan további „ár-
hullámok" tetőznek majd. A 
teljesség igénye nélkül készí-

• Munka tá r sunk tó l 
A szegediek, az egykori 

szegedi diákok, - főiskolá-
sok, egyetemi hallgatók -
szinte legendaként emlegetik 
az Alsóvárosit, a Tóth ven-
déglőt, és a ma már nem lé-
tező Sárkányt. Micsoda étele-
ket kínálgattak ott, zenekar 
játszott, a kerthelyiség által 
árasztott hangulatot nehezen 
lehetett volna pótolni. Nos, 
Nagy István, az alsóvárosi 
Tóth vendéglő tulajdonosa 
úgy gondolta, fel kellene me-
legíteni a régi bablevesek 
ízét, a vendéglő atmoszférá-
ját - ezért találta ki, hogy 
sörnapokat rendez. A hét ele-
jén már javában dolgoztak a 

tett cukormustránk néhány 
jellemző árat tartalmaz. Arra 
voltunk kíváncsiak, mibe ke-
rül egy kilogramm normál 
kristálycukor, s hogy hol ér-
demes a befőzéshez szüksé-
ges készleteinket beszerezni. 

kerthelyiség tetőszerkezeté-
nek elkészítésén, hogy a má-
jus 18-ától 31-éig tartó ren-
dezvénysorozat vendégeit ne 
zavarhassa meg az időjárás. 
Az első Dreher sörnapokra 
csapolt sörökkel, megannyi 
üvegessel és persze bőséges 
kínálattal váiják a habos ital 
kedvelőit. Bográcsban rotyog 
a pörkölt, roston sütik majd a 
szabadban az ínyenceknek 
való falatokat. 

Két héten át egészen éjfé-
lig tart nyitva az alsóvárosi 
Tóth vendéglő, délelőttől zá-
rásig szól majd a zene, 
amelyről Kakuszi Béla és 
a Pólus együttes gondosko-
dik. 

Cukorár-leső 
Üzlet Ft/kg 
Hódmezővásárhely, Plusz Diszkont 115 
Hódmezővásárhely, Spar Mo. Kft. 119 
Sándorfalva, Libra Csemegeüzlet 122 
Szentes, Napsugár ABC 112 
Makó, Kálvin téri ABC 119 
Szeged, Sütödék Mintabolt 130 
Szeged, Papagáj Vár 155 
Szeged, Metró 170,41* 
Szeged, Jééé Diszkont 115 
Szeged, Mercator Élelmiszerdiszkont 119,4 

*10 kg-os gyüjtőcsomagban vásárolható! 

Sörnapok 
az Alsóvárosiban 

• Néptáncnaptár 

Fesztiválokon 
a Szeged Táncegyüttes 

A Z a l a e g e r s z e g e n á p -
r i l isban e lér t fesz t iváls i -
ker u tán a s a j á t néptánc-
f e s z t i v á l j á t s z e r v e z i a 
S z e g e d T á n c e g y ü t t e s . A 
n y á r i p r o g r a m b a n kü l -
földi u tak is sze repe lnek , 
á m e l ő b b a z é v a d z á r ó 
g á l a m ű s o r u k a t n é z h e t -
jük meg . 

Az országos kamaratánc-
fesztivált a 18. alkalommal 
rendezték meg április 5-6-án 
Zalaegerszegen. A sereg-
szemlének hagyományosan 
nagy a szakmai rangja, az or-
szág legjobb együttesei ver-
sengenek egymással. A Sze-
ged Táncegyüttes felnőtt cso-
portja a fiatal koreográfus, 
Halmi Zoltán két táncát mu-
tatta be a fesztiválon és telje-
sítményüket a szakmai zsűri 
együttesi nívódíjjal jutalmaz-
ta. 

A szegedi együttes legkö-
zelebbi itthoni előadása, az 
évzáró gálaműsor május 25-
én lesz a nagyszínházban: a 
két részes program 18 órakor 
kezdődik, az érdeklődők még 
vásárolhatnak jegyeket az 
együttes Kálvária sugárúti 

székházában. Az idei nem-
zetközi néptáncta lá lkozó, 
amelyet a Szeged együttes 
szervez, a nyolcadik a sor-
ban. Ezúttal görög, lett és 
f inn néptáncosokat látnak 
vendégül. A június 23-ától 
30-áig tartó program közép-
pontjában a június 26-i gála-
est áll, az újszegedi színpa-
don a vendéglátók együtt lép-
nek fel a külföldiekkel. A 
néptánctalálkozó egyéb nap-
jain a szegedi utcákon, tere-
ken és a strandon, valamint a 
megye több településén ren-
deznek bemutatókat és szere-
pelnek az ópusztaszeri máso-
dik Hunniál ison is. Saját 
fesztiváljuk után az 5. nem-
zetközi néptáncfesztiválra, 
Pécsre utaznak a felnőtt tán-
cosok, amely július 12-13-án 
lesz. 

A következő hónap, au-
gusztus elején németországi 
turnéra megy a Halmi Zoltán 
vezette Göncöl csoport. Nagy 
Albert művészeti vezető a 
felnőtt csoporttal Portugáliá-
ba kapott meghívást, ez a tur-
né szeptember 3-ától 17-éig 
tart. 

S. E 

Néprajzi tárlat 
• M u n k a t á r s u n k t ó l 

Ma délután fél 5-kor a 
Horváth Mihály utcai Kép-
tárban dr. Juhász Antal tan-
székvezető egyetemi tanár 
nyitja meg A gazdálkodás 

eszközei Szeged környékén 
c ímű népra jz i k iá l l í tás t . 
Közreműködik: Nagy Gábor 
bőrdudás. A június 28-áig 
látható tárlatot Fodor Ferenc 
rendezte. 

• „Jobban odafigyelnek arra, amit mondok" 

Ormos Pál akadémikus lett 

„Diagnózis" 
a Telinen 

• M u n k a t á r s u n k t ó l 
Ma 19.10-kor ismét je-

lentkezik a Telin TV egész-
ségügyi magazinja, a „Diag-
nózis". A műsorban bemu-
ta t j ák az a k u p u n k t ú r á s 
gyógykezelést, valamint a 
Móricz Zsigmond Általános 
Iskola diákjainak a légző-
szervi kapacitásával és szű-
résével kapcsolatos vizsgá-
latok eredményeit . Beszá-
molnak a május 20-a és 23-
a között tartandó ingyenes 
lakossági allergiás szűrő-
v izsgá la t ró l és az ehhez 
kapcsolódó par lagfűi r tás i 
akcióról. 

Folytatják az óvodás ko-
rú gyerekek személyiség-
fejlődéséről készült riportot, 
az adás végén pedig a rá-
kos megbetegedésekről lesz 
szó. 

„Dalom 
halkulva 
szé l t . . . " 

• DM-információ 
Ma este 6 órakor a Royal 

Szá l ló k ü l ö n t e r m é b e n a 
Közéleti Kávéház rendez-
v é n y s o r o z a t a ke re t ében 
„Dalom halkulva szólt, és 
r i n g a t ó n . . . " c ímmel ze-
nés beszé lge t é s t r endez -
nek Fejes Sándor nótaéne-
kessel. 

Az est vendégei: Lévai 
László és Szegedi Tóth La-
jos nótaénekesek, valamint 
dr. Kiss Ernő zenetanár. A 
rendezvény ház igazdá j a : 
Kiss Ernő népművelő. 

Új t a g o k a t v á l a s z t o t -
t a k a M a g y a r T u d o m á -
nyos A k a d é m i a közgyű-
lésén . A t e s t ü l e t b e t ö b b 
szegedi tudós is bekerül t , 
köztük dr . Ormos Pál bi-
o f i z i k u s , a z A k a d é m i a 
S z e g e d i B i o l ó g i a i Köz-
p o n t j a Biofizikai Intéze-
tének igazga tó ja . 

• Mi a dolga egy biofizi-
kusnak? 
- Az élő rendszereket és 

az azokból kipreparált anya-
gokat a fizika módszereivel 
vizsgálja. Amíg egy fizikus 
például szilíciumkristályon 
dolgozik, addig mi fehérjé-
ken. Az általunk végzett kí-
sérletek tehát a fizikára jel-
lemzőek. 

9 A biofizikai kutatáso-
kat a gyakorlati életben is 
lehet hasznosítani? 
- Az intézetben alapkuta-

tásokat végzünk, amelyek-
nek elsősorban az ismereta-
nyag bőví tése a cé l juk . 
Olyan jellegű kutatásokat, 
amelyekből egy-két éven be-
lül termék lesz, ritkán folyta-
tunk, o lyanokat viszont 
gyakrabban, amelyeknek az 
eredményei t közép- vagy 
hosszútávon alkalmazni le-
het a gyakorlatban. A fehér-
jék működésének meghatá-
rozása például új gyógysze-
rek létrehozását könnyítheti 
meg. Manapság egyébként 
egyre inkább számon kérik 
rajtunk a gyakorlati alkal-
mazhatóságot, és ezért egyre 
több olyan kutatásba fog-
tunk, amelyek közvetleneb-
bül kapcsolódnak a gyakor-
lathoz. 

• Hogyan lett biofizikus? 
- A gépek iránti ér-

deklődésem már gyermekko-
romban kialakult , és ez a 

Kevesebb időt töl tök a l a b o r a t ó r i u m b a n , mint a m e n n y i t s z e r e t n é k . " (Fotó: Miskolczi Róbert) 

gimnáziumban és később is 
megmaradt. Egyetemista ko-
romban kezdett foglalkoztat-
ni a biofizika, és részt vettem 
a diákköri munkában a bioló-
giai központban. Itt Írtam a 
diplomamunkámat, és azóta 
itt dolgozom. Végigjártam a 
„szamárlétrát": tudományos 
segédmunkatárs lettem, majd 
tudományos munkatárs , 
főmunkatárs, tanácsadó, és 
1993-ban igazgató. Szeren-
csésnek mondhatom magam, 
hiszen viszonylag fiatalon ér-
tem el mindezt, hiszen most 
negyvenhat éves vagyok. Ez-
zel a korral az akadémikusok 
között is fiatalnak számítok, 
bár vannak még nálam is fia-
talabbak. 

9 Milyen jogokkal és kö-
telezettségekkel jár az 
akadémiai tagság? 
- Pénzbeli juttatást is ka-

pok, de a l egfon tosabb 
előnye a dicsőség. Az akadé-
mia Magyarországon a leg-
magasabb szint, ahova egy 
kutató eljuthat. Már most ér-
zem, hogy nőtt a tekinté-
lyem. Jobban odafigyelnek 
arra, amit mondok. Remé-
lem, az intézet vezetésében 
is előnyöket fog jelenteni, 
hogy a tudós testület tagja 
lettem. Akadémikuskén t 
ugyanis hamarabb jutok fon-
tos információk birtokába, és 
valószínűleg az intézet érde-
keit is jobban tudom képvi-
selni. 

9 Gondolom, kutatóként 
számos nemzetközi kap-
csolattal rendelkezik. 
- Igen, hat évet töltöttem 

Amerikában, és ugyancsak 
hosszabb ideig voltam Né-
metországban és Franciaor-
szágban. A nemzetközi kap-
csolat több okból is fontos. 
Egyrészt maga a tudomány 
is nemzetközi: eredményein-
ket nemzetközi fó rumon 
tesszük közzé, külföldi kon-
ferenciákra járunk. Ennek 
során olyan kapcsolatok ala-
kulnak ki, amelyek közös 
kutatásokhoz vezethetnek. 
Másrészt napjainkban egyre 
nagyobb szerepet kapnak a 
kutatás támogatásában a kül-
földi pályázatok. Továbbá a 

nemzetközi kapcsolatok ré-
vén sok műszerhez jutot t 
hozzá az intézet. Azt sem le-
het tagadni, hogy a magyar 
kutatók számára fontos be-
vételi forrás a külföldi mun-
ka, h iszen ott nemcsak a 
munkafeltételek jobbak, ha-
nem a fizetések is: autót, la-
kást a kint szerzett pénzből 
vesznek. 

9 Ennyi elfoglaltság mel-
lett azért a kutatásra is jut 
ideje? 
- Az intézet vezetése va-

lóban sok időmet elveszi, így 
mostanában kevesebb időt 
töltök a laboratóriumban, 
mint amennyit szeretnék. 

Hegedűs Szabolcs 

• Fizika és szórakozás 

Hogy boldoguljak az életben" 
Bálint Péter a Ságvár i 

Endre G y a k o r l ó G i m n á -
z ium m á s o d i k o s d i á k j a , 
e r e d m é n y e s e n s z e r e p e l 
m a t e m a t i k a - , k é m i a - é s 
f i z i k a v e r s e n y e k e n . Ápri-
l i s b a n k o r c s o p o r t j á b a n 
m e g n y e r t e a Szilárd Leó-
ról e l n e v e z e t t o r s z á g o s 
a tomfiz ika i ve rseny t . En-
nek e l lenére nem hason-
lít e g y k o r a é r e t t p r o -
f e s s z o r r a , j ó k é p ű f i a t a l 
s r á c , a k i s z ó r a k o z i k , 
sportol és szereti a fizi-
ká t . 

9 Hogyan kezdtél el ér-
deklődni az atomfizika 
iránt? 
- Még az á l ta lánosban 

volt egy-két srác, akiket fog-
lalkoztatot t a a tomfiz ika , 
persze inkább csak a „bomba 
szintjén". Én akkor minden-
féle könyvből utánaolvastam 
egy kicsit, de tovább nem is 
törődtem vele. A versenyre 
igazából a tanárom felhívása 
miatt jelentkeztem. 

9 Miért felvételiztél ak-
kor fizika tagozatos osz-
tályba? 
- Szeretem a matematikát, 

a kémiát is, de leginkább a 
fizika fogott meg. Ez sokkal 
kézzelfoghatóbb, valósze-
rűbb. Egyébként nem felvé-
teliztem, hetedik-nyolcadi-
kos koromban sikeresen sze-
repeltem különböző tantár-
gyi versenyeken, Így nyer-
tem felvételt is ide, a Ságvá-
riba. Itt a megemelt óraszá-
munk miatt van idő gyakor-
lati bemutatókra, kísérletekre 

Bálint Péter , a Ságvár i g i m n áz iu m d i á k j a 
m e g n y e r t e a Szilárd Leó o r s z á g o s a tomfiz ika i 

ve r seny t (Fotó: Karnok Csaba) 

is. Nekem nagyon fontos, 
hogy egy probléma esetén 
mindent magam előtt lássak. 
Ha az embernek van valami-
lyen minimális gyakorlati ta-
pasztalata, akkor túlságosan 
nagy hibát már nem követhet 
el. 

9 Mennyit tanulsz? 
- Hát... nem eleget. 
9 Naponta? 
- Naponta egy-két órát. 

Mindig másnapra készülök 

fel. Ami érdekel, azt szíve-
sebben tanulom. így a fiziká-
val, a matematikával például 
kevesebbet kell foglalkoz-
nom azért, hogy megszerez-
zem a versenyekhez szüksé-
ges tudást, mint a humán tár-
gyakkal a jobb jegyért. Ami-
kor versenyre készülök, az 
persze más. Feladatsorokat 
kapok, ezeket oldom meg 
otthon, és azután a hibákat 
kielemezzük a tanár úrral. 

Szerintem fgy lehet a legjob-
ban felkészülni. 

9 Jut időd a kikapcsoló-
dásra? 
- Hétköznap nem sok. Ha 

tanulok, akkor tényleg azzal 
foglalkozom, és nem mással. 
Azután jöhet a kikapcsoló-
dás. Például kézilabdázom a 
Tisza Volán SC utánpótlás 
csapatában, (gy mindennap 
járok edzésekre is. Amikor 
ezt felvállaltam, tudatában 
voltam annak, hogy nem lesz 
sok szabadidőm. Hétvégén 
persze elmegyünk a haverok-
kal biliárdozni, biciklizni, es-
ténként koncertre. 

9 Mennyire veszed ko-
molyan a kézilabdát? 
- Szerintem fontos a tanu-

lás mellett a jó erőnlét meg-
tartása is. Nekem például 
rengeteget segít, hiszen dél-
után kettőig végig órákon 
ülök. Ezek után nem tudnék 
másnapra fe lkészü ln i , ha 
nem mennék közben edzés-
re, ahol teljesen felfrissülök. 

9 Visszatérve a fiziká-
hoz: el tudod képzelni, 
hogy ne ezen a pályán 
maradj az iskola után? 
- Egy jó mérnöki pálya 

elfogadható. A fizikán belül 
is mindig vonzott a szerelés, 
a bütykörészés. Egyébként 
az a konkrét célom, hogy 
boldoguljak az életben. Ál-
lást tudjak találni, megfelelő 
végzettséggel el tudjak he-
lyezkedni, és mindez ne ve-
gye el az összes időmet , 
emellett a szórakozásnak is 
legyen helye benne. 

Jenel Rita 


